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ELŐSZÓ.

Az Országos Erdészeti Egyesület igazgató-választmánya 
„ Ahegyvidéki erdőgazdaság szerepe a nemzet háztartásában“ 
•czimen 1901. évi május hó 4-én az egyesület kebelében 
tartott felolvasásom anyagával ugyanazon év október hó 9-iki 
ülésében foglalkozván, az abban felvetett eszméket magáévá 
tette, s a többek között kimondotta azt, miszerint „kívánatos 
nak tartja, hogy az okszerű erdőgazdasági beruházások és 
evvel kapcsolatban az állandó erdei szállító eszközök kér
dése az Erdészeti Lapokban propagáltassék.“

Ennek a határozatnak megfelelően igyekeztem azóta 
a tárgyat már több oldalról megvilágítani, és ennek a 
biztató határozatnak a befolyása alatt írtam meg a jelen 
tanulmányomat is, a mely az Erdészeti Lapok 1903. évi 
XI. és XII. számában látott napvilágot, és a melyet ezúttal 
külön kiadásban bocsájtok közre.

Óhajtanám, hogy ez a kis füzet azt a czélt, a melyet 
szolgálni kíván, és a melyet az Országos Erdészeti Egye
sület is magáévá tett, jó sikerrel mozdítsa elő.

A szerző.
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I. Faértékesités a magyar hegyvidéken.

Hazánk erdőgazdaságaiban a fának úgy tövön, mint 
kész állapotban való értékesítését gyakorolják, de a sik 
föld és dombvidék kivételével, hol az eljárások változók, 
aránytalanul nagyobb mérvben fizik a faanyagok tövön 
való eladását, úgy, hogy főleg a hegyvidéken ezen értéke
sítési mód jellegzi a magyar erdőgazdálkodás jelenlegi irányát.

Köztudomású, hogy hegyvidékünkön a helyi fogyasz
tás kielégítésén felül maradt fatermést az utóbbi időkig 
kevés kivétellel csak ott értékesíthette az erdőbirtokos, a 
hol viziutak álltak rendelkezésére. A faanyagok kereske
delmi forgalma ugyanis majdnem kizárólag a viziutakra 
szorult, mert a vasúthálózat szálai csak gyéren szelték a 
hegyvidéket s mert az erdőből nagy anyagveszteséggel és 
költséggel kihozott, a rossz közutakon pedig drágán szállí
tott fának kereskedelmi értéke a vasúti vitelbért csak ritka 
esetben viselhette el. A fa tehát jórészben tutajokon került 
az alsóbb vidékekre, a hol nagy fapiaczok képződtek*), s a 
hol a közvetítő kereskedelem vette át és vitte világgá a 
nagy tömegben lekerült fatermést.

Ily körülmények között a nagybirtokos, a ki erdeit 
konzervative használni kívánta, egyéb megfelelő forgalmi 
eszközök híján sok helyütt nagy tőkebefektetéssel az 
erdővidéket szelő vizeket igyekezett a faanyagszállitásra

*) Komárom, Kövesd stb.
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minél alkalmasabbá tenni. Majd fűrésztelepeket létesített 
azon faanyag felfürészeléséhez, mely a tutajba verésre 
alkalmas nem volt és a mely szelvényáruként a tutajok 
felterhét volt szolgáltatandó. Oda fordította e mellett igye
kezetét, hogy olyan vállalkozót biztosítson magának, a ki 
létesítményei fentartásának kötelezettsége mellett minél 
hosszabb időre (egy-két évtizedre) köti le magát az évi 
fatermésnek köbméterenkénti egységáron vagy területi 
egységenként tövön való átvételére. A ki elég nagy tőké
vel rendelkezik ahhoz, hogy az ilyen vállalkozás esélyei
vel számolni tudjon s a kinek van elég vagyona annak 
a forgalmi összegnek a befektetésére, a milyet az ilyen, 
nem egyszer nagyszabású és milliókra rugó vállalkozás a 
dolog természetéből folyólag megkíván.

A fatermés, a ki nem épített utak járhatatlansága 
miatt az erdei völgyekből télen a havon jutott a vizi- 
utakig. Az erdőkben pedig a íahasználat idejére — tehát 
ideiglenes szereppel — külön fakihozó és szállító beren
dezések szükségeltettek, hogy a fa a hegyoldalakról, a 
meredek és szűk mellékvölgyekböl egy főbb völgybe hoz
ható legyen, a hol a havon való vontatást és szállítást 
már eszközölni lehetett.

A fatermelés és a fának kihozása, épp igy az ezzel 
járó berendezések létesítése a vállalkozóra nehezedett, 
a ki főleg emiatt, tehát anyagi érdekből sürgette, hogy minél 
terjedelmesebb vágások jussanak rendelkezésére. Oda töre
kedett, hogy minél nagyobb fatömeget terhelhessen meg 
azokkal a kiadásokkal, melyeket a fakihozás és szállítás 
nehézségeinek a fahasználat tartamára, kívánatos, tehát 
időleges leküzdése s egyáltalán az ő egész vállalkozása 
megkívánt. Mi sem természetesebb, hogy ez az igyekezete 
a birtokos részéről támogatásban részesült.
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így volt ez a nagy és főleg a kötött birtokon. Ott 
tehát, a hol mégis a tartamos használat érdeke vezette 
az erdőgazdát a fatermés értékesítésénél.

A hol nem a tartamosság elvei alapján gazdálkodtak, 
ott többnyire szóbeli alku utján bocsátották áruba az erdő
nek addig nagyrészt érintetlen faállományát, ha az a fej
szére többé-kevésbbé megérett. Letaroltak sok esetben egész 
erdőtesteket, s nagy fatömegek kerültek en bloc értékesí
téssel a vállalkozó kezébe. A kisebb birtokok faállományá
hoz is legtöbb helyütt igy jutott a nagy vállalkozó.

A vevőre hárult ily esetben az a feladat, hogy a fatermés 
kihozásának és szállításának összes akadályait elhárítsa, s 
oly időleges berendezéseket létesítsen, melyekkel a fa a 
közforgalmi eszközökhöz szállítható. A hol az erdőbirtokos 
nem tette, ott a vevő érdekét képezte, hogy ott, a hol 
az a megvásárolt fatömeggel arányban állott, legalább 
ideiglenes jellegű fűrésztelepet vagy telepeket létesítsen, 
a melyek segélyével a faanyagnak az a része, mely tutaj- 
faként értékesíthető nem volt, szelvényáruba legyen fel
dolgozható. A térfogat apasztása azután a szállítást is 
olcsóbbá tette ott, ahol az anyag hosszabb vonalon való 
fuvarozását a rossz közutakon elkerülni nem lehetett.

A mint tehát az eddig leírtakból láthatjuk, a hegy
vidéken a vevő tövön vásárolta a fát, legtöbbnyire köb
méterenkénti egységáron, esetleg terület szerint, vagy a 
meglevő faállomány tömegére ajánlott együttes árban, de 
majdnem minden esetben a terület tarra vágásának feltételével. 
Ezen faeladási módokon azután az ország és illetve a 
hegyvidék vasúthálózatának fejlődése nem sokat változtatott 
napjainkig.

És ha mi most már az eladási módoknak köz- és 
erdőgazdasági előnyeit és hátrányait mérlegelendők, azok
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elemezésébe bocsátkozunk, mindenekelőtt is konstatálnunk 
kell, hogy e faértékesitési módok elterjedését forgalm 
viszonyaink rendszertelensége, forgalmi politikánknak a 
múltban tapasztalt tervszerütlensége, közutaink kiépítetlen 
volta, s a mi ebből következik, erdős hegyvidékeink fel- 
táratlansága, szállító-eszközeink gyarlósága segítette elő.

Közforgalmi viszonyaink hiányossága vert tehát békót 
az erdőgazdaságra, mely adott körülményei között a faértéke- 
sitéshez akkor még czélhozvezetőbb módot választani nem 
tudott. Nálunk nem tulajdonítottak a közutaknak megfelelő 
fontosságot a múltban. Más országoknak a vasút feltalá
lásakor már kiterjedt úthálózata volt; mig nálunk, a 
mikor komolyan kezdtek az utak kérdésével foglalkozni, 
már a vasútépítés szükségessége is jelentkezett, ennek 
pedig minden áron meg kellett felelni.*)

Másutt tehát, a mikor a vasutak kiépültek, azok a 
már meglevő jó közutak, mint szivóerek, forgalmának 
levezetésére és egyben táplálására szolgáltak. Létesítésük 
tehát közgazdasági tekintetben egészséges kihatással volt 
a jó közutakkal birő vidékre. A közutak forgalmát a 
vasút nem csökkentette, hanem emelte.

Nálunk ellenben az a lázas tevékenység, melyet a 
vasúthálózat kiépítésénél kifejtettünk, szinte megakasztotta 
vagy legalább is hátráltatta a közutak megfelelő arányú 
fejlesztését; mert annyira igénybe vette az állam és az 
érdekelt vidékek anyagi erejét, hogy a vasutakban létesült 
főerek kiépítése mellett a forgalomnak szivóerei, a köz
utak, a kívánatos mértékben nem fejlesztettek.

Ez volt azután eredő oka annak, hogy nálunk a 
vasutak a vidék közgazdasági fellendülésére sok esetben

*) A csády: Közutaink közigazgatási és közgazdasági tekintetben. „A 
Magyar Mérnök- és Épitész-Egylet Közlönye“ 1902. III. füzet.
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az elvál t aránya befolyást nem gyakorolták. Az általános
ságban mindig méltánylandó előnyeik mellett nemzetháztar
tásunk több ágazatára kedvező kihatással nem voltak, sőt több 
•esetben éppen nem örvendetes következményekkel járlak.

Erdőgazdasági tekintetekből mérlegelve most már t  
körülményeket, konstatálnunk kell, hogy a múlt század 
utolsó negyedében európaszerte jelentkezett közgazdasági 
fellendülés, mely a faszükségletet annyira meggyarapitotta, 
a  faárakat meglepően felemelte, s igy a fakeresletet szokatlan 
módon felcsigázta, a magyar hegyvidéket a most vázolt 
körülmények között lepte meg.

Más országokban a közutak hálózatának korábbi 
kiépítése folytán, a faértékesités eleve is bizonyos meg
szokott helyes alapokon indult s szerényebb korlátok között 
mozgó, de megfelelő formát ölthetemely alapját vetette meg 
nem egy ipari vállalkozásnak, s mely alapul szolgálhatott 
a  fejlődő gazdasági viszonyoknak megfelelő faértékesitő 
módok további kialakulásához.

Nálunk azonban a fakereslet szokatlan megélénkülése 
az erdőgazdaságot nagyon is primitiv körülmények közölt 
-és készületlenül találta.

Az erdős hegyvidék aránytalanul csekély faszükség
letének kielégítése mellett a nagyobb erdőbirtokok fatermése 
hosszú tartamú szerződésekkel volt lekötve. Egyebütt pedig, 
hol az erdő eddig értékesíthető nem volt és ki sem irta
tott, többnyire érintetlen, addig jövedelmet alig, vagy éppen 
nem hozott erdőállományok eladása került szóba. Olyan 
erdőtestek jutottak tehát nagyobbrészt értékesítésre, a 
melyekből addig eladás alá kevés anyag vagy misem 
jutott. És oly helyeken voltak értékesítendők ezen erdő- 
állományok, hol a vidék közgazdasági viszonyai a leg
kezdetlegesebbek voltak.
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A hegyvidék lakóinak mezőföldekben birt vagyona 
ugyanis, mely a lakosság szaporodásával kapcsolatban meg 
is oszlott, a tudás nélkül való rendszertelen gazdálkodás 
mellett nem hozta meg a kellő jövedelmet. Az úrbéri 
rendezés folytán kihasított vagy egyéb legelőterülelek 
pedig a gondozás nélkül való évtizedes használat után 
már nem nyújtottak elég táplálékot annak a marhaállo
mánynak, mely a sovány áttelelés után a legelőkön kere
sett élelmet.

A lakosság, ha ilyen körülmények között űzött ma
gángazdaságán kívül egyéb jövedelmes keresethez nem 
jutott, mind nehezebben viselte el azokat a közterheket, 
melyek évről-évre fokozódó mértékben nehezedtek vállaira. 
Mi sem természetesebb tehát, minthogy ott, ahol az 
úrbéri vagy községi közvagyont képező erdő faállományá
nak csak egy bizonyos részét is értékesíteni lehetett, az 
ilyen viszonyok között bármily áron és bármilyen értéke
sítési móddal, de könyörtelenül prédára került. Ekként 
ugyanis mégis csak pénzjövedelemhez jutott a község, 
illetve az urbéresség és az erdő letárolásával újabb, buja 
legelőt biztosíthatott magának a nép.

Ez a rablógazdálkodás, melylyel a hegyvidék lakos
sága a maga létfentartásának alapjait rombolta le, évtize
deken át folyt. A fakereslet gyarapodásával terjedt s végleg 
akkor akadt meg a tizenkettedik óraban, midőn az 1898. 
évi XIX. t.-czikk a községi és némely más erdők állami 
kezelését mondván ki, az erdőtörvény intenczióinak érvényt 
szerzett.

A magánosok erdőbirtokán a rendszertelen erdőpusz- 
titás még akadálytalanabbul foglalhatott tért. Azok a kö
rülmények, melyek a fennebb vázoltak szerint a hegy
vidéken űzött mezőgazdaság és állattenyésztés tekinteté-
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ben a pór népnél jelentkeztek, a közép-, sőt több esetben 
a nagybirtokos osztályt sem kímélték meg.

A nagy- és középbirtokosok, de a kisebb birtokosok 
figyelme is egyaránt reáterelődött az erdőre. Ösztökélte 
erre őket a fának megélénkült kereslete, mely fogalmaink 
szerint ugyan gyarló, de a birtokos szemében elfogadha
tónak látszó árat ígért az erdőért ott is, a hol ezt eddig 
értéktelennek tekintették.

Hatalmas erdőterületek jutottak ekként a rendszer
telen fahasználat prédájára. Jutott tehát pénz a fáért és 
a marhaállománynak jutott táplálék a hasznavehetetlenné 
silányult legelők helyett, a tarra vágott erdők helyén.

Ezek azok a most visszasírt, nem is régen múlt u. n. 
„jobb idők“, melyek üzelmeit manapság sok helyütt kopárság, 
vízmosások és pusztulás jelzik !

Akkor keletkeztek e bajok, a mikor dúskált a nép 
és egyáltalán a birtokos az erdőben, s azt oly könnyel
műen juttatta a vállalkozók prédájára. A mikor a tarra 
vágott erdőterületek legelőjében jól élt a szarvasmarha, 
melynek nyomdokában ma vízmosások szaggatják az egy
kor buja erdőtalajt.

A fakereslet élénkülése, a faárak emelkedése, épp úgy 
a vasúthálózat fejlesztésének hatása a magyar hegyvidé
ken tehát nem érvényesülhetett olyan mértékben, a mint 
az jó közutakkal kapcsolatos forgalmi hálózat mellett el
várható lett volna. Sőt a mig más országokban a fakeres
let élénkülése, a vidék jólétének, maradandó gazdasági 
fellendülésnek vetette meg alapját, nálunk nagyon sok 
magánbirtokon utat nyitott egy hatalmas nemzeti vagyon pré
dára jutásának és annak, hogy a pillanatnyi jólét nyomán 
gazdaságilag elgyöngüljön, nyomorba jusson a hegyvidék.

A fakereslet élénkülésének hatása tehát csak abban
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nyilvánulhatott, hogy azon erdős vidékek faállománya, 
mely a fának szállítására alkalmas viziut nélkül, eddig az 
eladás tárgyát nem képezhette, most, a faárak emelkedé
sével, értékesithetővé vált. Egyebütt pedig és főleg a kon- 
zervative kezelt nagyobb erdőbirtokon, a hol az ideig
lenes berendezések révén eddig is mód nyílott a fának 
értékesítéséhez, ott a rendszeresebb erdőhasználatnak 
nyílott tér, mert a kisebb értékű anyag is kelendőségre 
talált.

A faárak általános emelkedése azonban még sem 
járt azzal a következménynyel, hogy a faértékesitésnél 
szélesebb körben a belterjesebb erdőgazdálkodáshoz vezető- 
eljárások honosodjanak meg. Elszórtan ugyan, tekinté
lyes erdőgazdaságokban találunk eltéréseket az általános 
eljárásoktól. Igv a kincstárnak máramarosi erdőbirlokán 
a vizen való szállítás mellett is már jutott mód ahhoz, 
hogy a fa házilag termeltessék s a letutajozás után a tiszai 
rakodókon értékesíttessék. Mód nyitott újabban ahhoz is, 
hogy az azelőtt bosszú időre szerződött s a vételt mono
polizált nagy vállalatok helyett a kisebb kereskedőknek 
lehetett biztosítani megfelelő kontingenst az eladás alá 
kerülő fatömegből.

A zsarnőczai kincstári erdőbirtokon pedig a garam- 
völgyi vasút kiépítésével s a közutak és az erdei útháló
zat czéltudatos fejlesztése révén nemcsak a faanyagok 
házilagos termelése, azok megaprózott eladási csoportok
ban való értékesítése s mindezzel az erdőgazdasági jöve
delem megkétszereződése vált lehetővé, de mód nyílott 
és pedig a legjobb sikerrel ahhoz, hogy a vágásra érett 
faállomány természetes utón való felújítása is biztosít
tassák.

Coburg herczeg gömöri birtokán a faanyagok házila-
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gos termelése s egészen a fűrészáruvá való házilagos fel
dolgozása jó sikereket nyújt az erdőgazdaságnak.

A gróf Zichy-féle divényi szeniorátusi uradalomban 
a természetes felújítás teljes sikerei mellett a faanyagok 
házilagos termelése és a közforgalmi vasút rakodóján való 
értékesítése a legjobb eredményeket biztosította az erdő- 
gazdaságnak ott, a hol az erdei úthálózatot eddig fejlesz
teni s azt a közforgalmi vasúttal szervesebb összefüggésbe 
hozni lehetett.

Ezek az esetek azonban sporadikusak s a nagy 
egészről, az egész ország hegyvidékéről alkotott képet csak 
lényegtelenül színezik.

Nagy átlagban, a fennebb vázolt helyzet hatása alatt, 
az előzőkben leirt faértékesitési eljárások változást csak 
annyiban szenvedtek, hogy a régebbi nagy favállalati ob
jektumok kisebbekre apasztattak meg, hogy a faárak foly
tonos emelkedésére való tekintettel a favállalati szerződé
sek időtartamát rövidebbre szabták s hogy a fának köb
méterenként többnyire a kihozás után való számbavéte
lével egybekötött eladási mód helyett, a fatermésnek hol
danként egy tömegben való értékesítése vált divatosabbá 
s igy a kihozás nehézségei folytán bekövetkező anyag
veszteséggel a vevőnek kell számolnia, a ki ebből önként 
folyólag a vágásterület jobb kihasználására törekszik.

Ez az értékesítési mód lett szokásossá a községi és 
közbirtokossági erdők vágásterületeinek eladásánál is, mely 
erdőkre nézve, az addig oly sokféle módon, de jórészt 
szabadkézből való értékesítés helyett az 1898. éviXIX. t.-cz. 
igen helyesen alapfeltételül a nyilvános árverést rendelte el.

A magánbirtokosok, épp úgy a kincstár is nem sok 
kivétellel ezen a módon értékesítik fatermésüket.
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II. Faértekesitő eljárásaink és gazdasági 
k ö vetkezményeik.

Az előzőkben ismertetett és hegyvidékünkön leggyak
rabban használatos faeladási módoknak van két sajátsága, 
melyek különösen érdemesek arra, hogy velők részleteseb
ben foglalkozzunk. Ezek a faértékesitésnek tövön való módja 
és az a körülmény, hogy egy m>o jut az eladás alá kerülő 
erdőrész egész faterméséhez.

A faanyagok tövön való értékesítésének természetes 
következménye a tarra vágás. A terület szerint való faela
dásnál ezt az eljárást már a fogalom zárja magába. A 
tömeg egység szerinti eladásnál pedig a tövön való eladási 
módnak, kiváltképp a fenyőféléknél és főleg a hazai viszo
nyaink között, szinte természetes követelménye, hogy a 
vágástéren található anyag kivétel nélkül és egy időben 
kerüljön a fa vásárló tulajdonába. Ismerek ugyan kísérle
teket, hol a természetes felújítás elveinek hódolva, egyes 
túlmeredek, esetleg sziklás vagy más körülményeknél 
fogva a természetes felújításra különösen ajánlatos és 
főleg jegenyefenyő erdőrészek fokozatos kihasználását ezen 
eladási módok keretén leiül óhajtották megoldani.

Ez azonban sehol sem járt jó sikerrel és legkevésbbé 
járhat nálunk, a hol az erdős hegyvidékek még olyan feltárat
lanok, s nélkülözik a megfelelő szállító-eszközöket, s a hol a 
favásárlók az utnélküli magas hegyoldalakról egyszerre
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egész a völgyekig eregetik a fát. Ha mindehhez meggon
doljuk még, hogy a természetes felújítás sikere érdeké
ből a faállomány végleges letárolásáig okvetlenül szüksé
ges, hogy legalább három ízben történjék a használás, 
elképzelhetjük, hogy az esetleg mégis alátelepedett fiata
los ilyen körülmények között többnyire tönkre megy a 
vállalkozó részéről, a felújításra való minden tekintet nélkül 
végzett fadöntés és eregetés közben, vagy olyan sérülése
ket szenved, melyek miatt a jövendő erdő alapjául az 
jó lelkiismerettel el nem fogadható.

A tövön való értékesítésnek hegyvidékünkön űzött 
minden módját tehát, főleg a fenyőféléknél, a tarra vágás 
jellemzi.

És éppen ez a körülmény egyik oka, hogy a tövön 
való értékesítés az erdők fentartása és ápolása körül nem 
biztosítja mindig a megkívánt sikert. Sőt gondtalanul 
űzve, súlyos bajokat is vonhat maga után.

Nem vonom kétségbe, hogy hovatovább jobban érvé
nyesíthetjük erdőtörvényünk abbeli intézkedését, hogy a 
feltétlen erdőtalajt a birtokos az előirt időn belül erdővel 
újítsa fel. De nem is egyedül az élkopárosodásban, mint 
egyik elég gyakori és súlyos következményében látom káros
nak a tarra vágást. Erre törvényeink s azok mindig eré
lyesebb végrehajtása ma már és a jövőre megnyugtató 
biztosítékot nyújtanak.

A talajnak a tarra vágásnál nem egy esetben bekö
vetkező élsilányodása is már elég káros következményeket 
vonhat maga után. Azt a kevés humuszt ugyanis, mely 
a gyakran silány talajú hegyoldalakon egy évszázadot is 
meghaladó időn át gyűlt egybe, nemcsak feltépi, de lesepri 
az egyszerre halomra döntött faanyagnak kezdetleges és 
gondtalan eregetése. A visszamaradó részt kiégeti a nap

2
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perzselő hatása és lemossa a zápor, úgy, hogy a mikor 
az ilyen hegyoldal beültetésére kerül a sor, nagyon is 
elsilányult, kiaszott az a talaj, a hol az uj erdőt telepí
teni kell. Másutt a tarvágás után nyirkos, ingoványos lesz az 
a hegyoldal, melynek erre való hajlandóságát az ott állott erdő 
idejében nem ismerték. Ismét másutt a tarvágást követő 
teljes elgyomosodás válik a sikeres felújítás nagy költsé
get okozó akadályává.

Gyakran már ezek a körülmények befolyásolják a 
felújításnál alkalmazandó fanem megválasztását, még álta
lánosabban azonban a tarra vágott terület kitettsége, az 
oltalom teljes hiánya.

A tarra vágott hegyoldal sikeres beültetésével járó nehéz
ségek és tetemes költségek nagyra nevelték minálunk az elő
szeretetet bizonyos fanemek iránt. A lucz- és erdeifenyő 
egyszerű, olcsó és sikeres ültetése némely helyütt úgyszól
ván monopóliumot szerzett e két fanemnek a hegyvidék 
újraerdősítésében.

Konkrét esetekre hivatkozhatom, hol nagy térfogatú 
jegenyefenyőállabok igy tűntek és tűnnek el ma is nap
nap mellett, hol a jegenye fenyő vei elegyes luczosok helyett 
az utóbbi fanem elegyetlenül foglalt tért a tarra vágás 
után. Gyakran előforduló dolog, hogy az állabápoló és fen- 
tartó szerepében annyira előnyösnek ismert bükk, mely 
a magyar hegyvidékeken olyan gyakran eszményi arány
ban vegyül a tűlevelű erdők közé, eltűnik a tarra vágott 
hegyoldalról, a lucz- vagy erdeifenyő sablonos térfogla
lása mellett.

Természetes következménye ez a tarvágásnak, mely 
a jövő időkre számmottevő veszedelmet rejthet magában. 
Tudom, e jelenségen átesett majdnem minden nem
zet erdőgazdasága. De nem is kerülhették el sehol azokat
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a bajokat, melyek az ilyen elegyetlen és e mellett a fanem 
megválasztásában is gyakorta helytelen erdőtelepítésnek 
természetes következményei.

A széltörések, a rovarkárok hatalmas pusztításai*) 
java részben ilyen okokra vezethető vissza; s itt-ott olyan 
rombolással jártak, mely intő például szolgálhat a leg
alább egy évszázadra hivatott fatenyészet alapjainak meg
vetésénél. Szomorú példákkal illusztrált következményeik 
eredményezték azután a Németbirodalom nagyrészének és 
főleg a délnémet tartományoknak erdőgazdasági elveiben 
bekövetkezett azt az átalakulást, melyből folyőlag a sab
lonos eljárásokkal való szakítás, és a hol csak kívánatosnak 
látszott, a természet útmutatása lett úgy az erdő haszná
latánál, mint felújításánál az egyedüli zsinórmérték. És 
szállóigévé tette pl. azt a furcsán hangzó mondást, hogy 
„Óvakodjunk az elluczosodástől!“ (,,Hütet Euch vor der 
Verfichtung!“)

Pedig ott a mienknél kisebb, arányaiban aláren- 
deltebb volt az elegyetlen és főleg a luczos és erdei 
fenyves erdőállományok képezése. Nálunk e fanemek 
térfoglalása, melynek manapság mi vagyunk tanúi a 
magyar hegyvidékeken, annál szélesebb körű. Ne feled
jük emellett azt, hogy a Németbirodalomban az erdő
feltárás hovatovább teljesen végrehajtott munkálatai foly
tán mód nyílott ahhoz, hogy a gyéritő eljárásokkal eszközölt

*) Elszász-Lotharingiának a Vogezekben levő 3 főerdészségében az 1892. 
•évben dühöngött szélvésznek 396,000 m3 fenyőhaszonfa esett áldozatul.

Az ebersbergi bajor államerdőkben az apácza gyaponcz károsításai folytán 
az 1890/91. évben 1V4—lVa miliő m3 haszonfa volt legsürgősebben értékesítendő, 

A bajor Mittel-Franken, Ober-Franken és Ober-Pfalz vidékén és főleg a 
nürnbergi Reichswaldban az 1896/97. évben fiatalabb erdeifenyő faállományok 
közel 2.000,000 ürmB anyagát kellett egyszerre tarra vágni a Gastropacha pini 
hernyóinak pusztításai miatt. L. Ut-e vagy vasút ez. értekezésemet Érd. Lapok 
1902. VI. füzet. — Kelet-Németországban az 1903. évi április hóban dühöngött szél
viharnak mintegy 7 millió köbméter többnyire elegyetlen erdei fenyő esett áldozatul.
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erdőápolás és nevelés révén apaszszák azt a veszedelmet, 
mely az elegyetlen luczosokat fenyegeti. Valamint mód 
nyilott a ma is még bekövetkezhető bajok esetére, hogy 
a kiépített erdőgazdasági szállítóeszközök segélyével s a 
mindig emelkedő fakereslet és faárak mellett a váratlanul 
tarolandó területek anyaga is még arányosan értékesíthető 
és mielőbb elszállítható legyen.

Nálunk pedig ma még beláthatatlan az az idő, mely
ben sor kerülhet majd a most fiatalos erdők szárazföldi 
közlekedési eszközökkel való feltárására. Legkevésbbé vár
ható ez manapság, mikor a használásra érett erdőállo
mányok könnyed és akadálytalan megközelíthetővé tételére 
a világos magánérdek daczára is csak ritka esetben és 
kevés erdőbirtokos mutat hajlandóságot.

A tövön való faértékesitésnek most vázolt erdőgazda
sági következményei azonban nem egyedülállók, hozzájuk 
járulnak még azok a közgazdasági bajok is, melyek ilyen 
viszonyok között elmaradhatatlanok.

Ezek a közgazdasági következmények pedig messze 
kihatók. Elég fontosak is arra, hogy velük bővebben fog
lalkozzunk ; mert amiként egyebütt, úgy hazánk hegy- 
koszoruján is, az erdőbirtok olyan jelentékeny és olyan 
fontos része az őstermelésnek, mely elsőrendű szerepre 
hivatott a vidék, sőt az ország közgazdasági életében.

A most vázolt faértékesitő eljárásaink az a jellegzetes 
és már kiemelt sajátossága, hogy egy vevő jut a gyakran 
sok ezer holdra terjedő erdőgazdaság egész faterméséhez, 
már magában véve, úgy magán-, mint közgazdasági szem
pontokból kedvezőtlen kihatású jelenség, mely taglalásra 
érdemes. Ezt súlyosbítja még az az eljárási mód, hogy 
az eladás több évi fatermésre történik, valamint o,z is, hogy 
a faanyag tövön kerül eladásra.
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A tövön való eladás mellett a vevőre hárulnak a fa
termeléssel és az anyagkihozással járó olyan gazdasági 
teendők, melyek rendszeres és belterjesebb erdőgazdaság
ban a dolgok természetes rendje szerint a gazdálkodót 
foglalkoztatják. A vevő űzi a tövön való értékesítésnél 
ezenfelül a fűrészelő, a szelvényárukészitő ipart és ő bonyo
lítja le a nyersáru és a félgyártmány nagyban való keres
kedelmét. Találó és helyes tehát a magyarban a „favállal
kozó“ kifejezés arra az egyénre, illetve annak olyan üzle
tére, mely erdőgazdasági, ipari és kereskedői teendőket 
végez.

Ez a gyakran nagyszabású vállalkozás, mely a dolog 
természete szerint nagy tőkét feltételez és nagy tételekkel 
számol, ilyen alakjában közgazdasági szempontokból már 
azért is természetellenes, mert ugyanazon vidéken és egy
ugyanazon erdőt érdeklőleg nem állandó jellegű. A válla
lati szerződés lejárta után legtöbb esetben más kezekbe 
kerül, a fatermésért többet Ígérőnek jut az üzlet.

Az újabb vállalat, más alapelvekből indulván ki, más 
eljárásokat követ. Ekként azután sem az erdei munka, 
sem az anyagszállítás, sem pedig a fűrészipar nem folyhat 
olyan maradandó, állandó alapon, a minőt a közgazdasági 
érdek megkövetel. Nem folyik tehát állandóan olyan egy
öntetű eljárás, mely az erdömunkásoknak minden időre biz
tos és egyforma keresetet nyújtana, mely az 
vidékbeli lakosságnak biztosítaná, s a fűrészipart fokozatosan 
fejlesztené s azt mindinkább belterjesebbé tenné.

Az erdei munkáknál szokásos eljárásokat megfigyelve, 
azt találjuk, hogy egyik vállalkozó maga végezteti e teen
dőket, a másik alvállalatba adja a fadöntést és az anyag 
kihozását. Egyik a környék népét alkalmazza az erdő
munkára, a másik más vidékről hozza az ízlése szerint
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kitanult munkásokat. Egyik kevesebb munkást foglalkoz
tat hosszasabban, a másik a munkások nagy számával 
kivánja rövidesen elvégeztetni a teendőket.

Éppen ilyen változatos az anyagszállítás kérdésének 
megoldása is. Nap-nap mellett látjuk, hogy a mig egyik 
vállalkozó az anyagszállitás érdekéből a környék fuvaro
saival közvetlenül lép alkuba, a másik alvállalatba adja a 
munkát, a harmadik maga tart fuvaros erőt, a negyedik 
idegenből hoz fuvarosokat, az ötödik pedig igénybe sem 
vesz állati erőt a szállításhoz, hanem vasutat épit, ha 
vállalkozásának időtartamán belül az erre fordított tőkét 
amortizálni tudja.

Ötletszerű és nem egyöntetű eljárások jellegzik tehát 
a vállalkozóknak önként érthetően, kizárólag magán érdek 
által irányított munkáját.

A vállalathoz kötött egyoldalú érdek azután termé
szetszerűen kizárja az olyan közgazdasági tekinteteket, a 
minőket éppen a hegyvidék munkára szorult lakosságá
nak érdeke követel.

A vállalkozó, a ki az árverésnél úgy jutott az üzlet
hez, hogy többet Ígért elődjénél, kiadásainak többletét már 
a termelésnél és szállításnál meg akarja takarítani, s ez 
által nem egy esetben a munkásnépet rövidíti meg. Ezt 
pedig bizonyos esetekben annál könnyebben teheti, mert 
sok helyütt még ő a kizárólagos munkaadó a vidéken. 
A nép azután, mely kenyérre szorul, gyakran annyiért 
kénytelen dolgozni, a mennyit e kizárólagos munkánál 
neki önkényszerüen nyújtanak. „Nem ritka az az eset 
sem, hogy a favásárlók, valamint a kitermelési vállalko
zók az erdei munkák végzésére vonatkozólag a környé
ken lakó legközelebbi korcsmárossal szövetkeznek, sőt 
sok esetben ezeket a munkákat nekik teljesen átadják.
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Nem azért, mintha ezek értenének a kihasználási mun
kákhoz, de mert ezek leginkább ismerősek a néppel és 
a szükséges munkaerőt könnyebben megszerezhetik. Ez 
által a munkásnép — kétszeres tisztelet a kivételnek — 
gyakran a legveszedelmesebb kezekbe kerül.“*)

Mindehhez még csak a közelmúltban, „Az erdő
munkásokról“ szóló 1900. évi XXVIII. t.-czikk megalko
tásáig a munkabérek áruczikkekkel, élelmiszerekkel és 
italokkal való megváltása, a munkások további súlyos 
megrövidítésével járt.

A jelzett eladási módok mellett a fűrészipar sem fej
lődik.

A vállalkozók időszakonkénti váltakozása, de egy
általán a nálunk divó faértékesitő módok természete arra 
utalja az erdőbirtokost, hogy maga létesítsen fűrésztele
peket, s azokat a favételre szerződött vállalkozónak adja 
bérbe. A vállalkozó a telep berendezését használatba veszi. 
De mi sem sarkalja őt annak az ipartelepnek fejleszté
sére, melyhez őt pár éves szerződése fűzi. Az ő termé
szetszerű és egyedüli érdeke, hogy a telepen alkalmazott 
munkagépeket vállalata érdekében minél jobban kihasz
nálja, minél kevesebb költség reá fordításával. Ennek tulaj
donítható azután, hogy a hazai fűrésztelepek egy jő része 
éppen nem mintaszerű, hogy berendezéseikben éppen 
nem haladtak a kor igényeivel s hogy a füszeráru-kiho- 
zatal az újabb szerkezetű munkagépek hiányában nem 
olyan arányú, mint a minőt a technika mai fejlettsége 
fokán el lehetne érni.

De nem mintaszerűek rendszerint az olyan fűrész- 
berendezések sem, melyeket a vállalkozó maga létesít.

*) L. Erdészeti Lapok 1900. évi V. füzet 288. oldal.
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Vannak ugyanis esetek, főleg hosszabb tartamú szerző
déssel kapcsolatos favételnél, hogy a birtokos feltételül 
szabja a vállalkozónak egy uj fűrésztelep létesítését, mely 
a vállalati időtartam lejártával az erdőbirtokos tulajdo
nába megy át.

Ily esetben a vállalkozó a fürészberendezést termé
szetesen lehetőleg olcsón és akként létesíti, hogy annak 
költségeit a kihasználandó faanyagban és a szerződésileg 
megszabott idő keretén belül amortizálhassa.

De a fakereskedelem lebonyolítása, valamint a faárak 
alakulása sem felel meg ilyenkor teljesen a dolgok ter
mészetes rendjének és főleg a nemzetháztartás érdekeinek.

Nagyobb erdőtestek fatermésének szerződésszerű idő
tartamra és egy vevőnek való eladásánál a vállalkozó leg
több esetben monopóliumot nyer a vidéken az egész fa
termés vételére, és egyben a termelt anyagnak tetszése 
szerint való értékesítésére. így azután magán feleknek, ha 
egyéb verseny nem befolyásolja, korlátlanul szabja meg az 
egységárat úgy a fűrészárunál, mint az építőanyagoknál. *)

Mi sem természetesebb, mint hogy ilyen körülmények 
között a vidék építő kedve nem emelkedhetik, de a fának 
egyéb ipari feldolgozására szolgáló telep, pl. czelluloze- 
gyár, papíranyagot őrlő malom stb., melyek csak bizonyos 
méretű és minőségű anyagot szükségeinek, annál kevésbbé 
létesülhetnek, mert nemcsak a vállalkozó önkényétől van 
függővé téve anyagszükségletük áregysége, de a vállalati

*) Kincstári birtokon az eféle bajokon némileg segítve van, mert kisebb 
épületfa-szükségleteknél árjegyzékszerü áron vásárolhat a nép széldöntött vagy 
szúrágott anyagot közvetlenül is. Száz koronát meghaladó értékű anyagnál 
azonban már folyamodvány kapcsán kikérendő felsőbb hatósági engedély kell 
a kiszolgáltatáshoz, mely nem tagadtatik meg akkor, ha kérvényező bélyeg
jegyes folyamodványához csatolt hatósági bizonyitványnyal igazolja, hogy magán- 
czélokra és nem kereskedelmi érdekből kiván fanyagokat vásárolni. Szerző,
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időtartam lejárta után kérdéssé válik az is, hogy az újab
ban szerződött üzlet tulajdonosa egyáltalán hajlandó-e az 
ipartelep részére anyagokat átengedni.

De kihatással vannak az eféle eladási módok nem
csak a vidék, de az egész ország fakereskedelmére is, 
mert a faanyagokat önkénytelenül megdrágítják.

A favásárló ugyanis a tövön való vételnél üzletébe 
aránytalanul nagyobb összeget kénytelen fektetni, mint 
ha a faanyagokat készen vásárolhatja, úgy, hogy árujával 
azonnal kereskedő étik. A nagyobb összeg tetemesebb 
kamatja a dolog természeténél fogva az árut terheli meg.

A vett anyag e mellett igen hosszú ideig van az ő 
birtokában, mert a faanyag döntésétől az áru eladásáig 
másfél, sőt két év is eltelik. Egy és ugyanazon anyag
ban tehát hosszan hever a vállalkozó tőkéje a nélkül, 
hogy üzlete hasznát látná.

A hosszú idő alatt e mellett még az áruban történ
hető bármiféle kár is őt terheli. Nagy ekként a vállalkozó 
koczkázatja is, mely körülmény az oly gyakran elmarad
hatatlan károsodások kapcsán szintén csak a kereskedelmi 
anyag áregységének emeléséhez vezet.

Nem hagyható figyelmen kivül az sem, hogy az ilyen 
vállalat, mely erdőgazdasági munkát, anyagszállítást, sőt 
fűrészipart is üz, a vállalatában aránytalanul nagyobb 
személyzetet kénytelen tartani, mely olyan munkát végez, 
minőt a kész állapotban való értékesítésnél az erdőbir
tokosnak úgy is meglévő személyzete majdnem költség 
nélkül és jóval nagyobb szakértelemmel teljesíthetne.

Mindehhez járul még az a körülmény is, hogy amig 
ott, ahol a szállítóeszközök fejlettek, s ennek kapcsán a 
kész állapotban való értékesítés szokásossá vált, az építő 
nagy iparosok, de főleg a városokban faanyagáru raktá-
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rakkal rendelkező kereskedők is közvetlenül az erdőbir
tokostól vásárolják anyagszükségletüket, addig a mi körül
ményeink között ilyenek a faanyagokat a vállalkozóktól 
veszik, mely közvetítő szerep, s az árunak többszöri rak
tározása annak áregységére nagy befolyással van.

A fakereskedelem tehát ilyen körülmények között nem 
alakulhat ki a maga egészséges formájában s nem gör
dítheti el maga elől azokat a nehézségeket sem, melyek 
a szabadabb mozgás, az üzleti kérdések könnyed és aka
dálytalan lebonyolítása érdekéből kívánatosak.

Közvetlenül a vállalkozó fakereskedő érdekeit a most 
vázoltakon kívül még egyéb tekintetek is érintik. Az a 

. körülmény ugyanis, hogy több évi fatermés vételére egy
szerre tesz ajánlatot a vállalkozó, a faárak hanyatlása 
esetén nagyarányú veszteséggel sújthatja őt, mig a keres
kedelmi áregységek emelkedésével az erdőbirtokos károsul.

Az a körülmény pedig, hogy az erdők feltáratlansága 
folytán az anyagkihozás és az erdei szállítás, valamint a 
járhatatlan rossz közutak miatt az anyagnak a vasutakig, 
vagy a tutajozható vizekig való fuvarozása nagyobbára 
csak télen, fagyott utón, a havon eszközölhető, nem nyújt 
minden esetben biztos alapot ahhoz, hogy a vállalkozó 
nagyobbarányu kereskedelmi kötésekre vállalkozzék, határ
időhöz kötött szállítási kötelezettséget vállalhasson. Enyhe 
téli időjárás esetén az erdei völgyekben reked a fa, s a 
kereskedő elvállalt kötelezettségeinek eleget nem tehet.

Ez az eset ugyan már nem csupán a most taglalt 
faeladási módok hibája, de mert hitem szerint ezeket az 
értékesítési eljárásokat éppen az ily körülmények kény
szere, az erdők feltáratlansága teremtette, azt, mint a fa
eladási módokkal kapcsolatos hátrányt, itt említés nélkül 
nem hagyhattam.
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III. Hegyvidékünk gazdasági érdekei és a 
faértékesités kérdése.

Ha helyes a közgazdasági politikánkban újabban álta
lánosan megnyilatkozó az a nézet, hogy Magyarország nem 
maradhat továbbra is kizárólag mezőgazdasági állam, hanem 
közgazda;'ágilag át kell alakulnia az ipar lehetőleg széles
körű érvényesitése mellett: úgy e feltétel különösen találó 
és fölötte sürgős a hegyvidéken, mert a silány mezőföl
dek és az állattenyésztés ott éppen nyújthatnak
kielégítő keresetet az egyéb jövedelemforrásban szűkölködő 
népnek. Nem nyújthatnak főleg manapság, midőn az ország
ban észlelhető általános gazdasági hanyatlásnak aggasztó 
jelei éppen a hegyvidéken mutatkoznak olyan ijesztő 
mérvben.

Kell ezért, hogy mélyreható akczió induljon meg a 
magyar hegykoszoru népének érdekében, mely ma már 
mindig jobban gyarapodó mértékben nyúl a vándor bot
hoz és indul uj hazát keresni.

A magyar napisajtó, valamint a műszaki, gazdasági 
és kereskedelmi lapok jeles fejtegetésekben hangoztatják 
s legutóbb a II. magyar országos technikus kongresszus, 
élén elnökével, Hieronymi Károly m. kir. kereskedelemügyi 
miniszterrel, kiváló szakerök egyetértő nyilatkozataival 
mutatott reá, hogy jelen gazdasági helyzetünk megjavu-
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lásának közforgalmi eszközeink fejlesztése egyik elsőrendű 
alapfeltétele.1)

Főleg közutaink hiánya, mint a vasúti hálózat, sőt 
a viziutak nélkülözhetetlen kiegészítő rendszere az, mely 
első sorban kell, hogy lekösse érdeklődésünket, mert 
ebben a tekintetben nagy az elmaradottságunk,2) s mert a jó 
közutak, mint egészséges vénák nélkül az ország teste 
főleg a szélső perifériákon elzsibbad, s gazdasági tehetet
lenségében önerejének sorvadására van kárhoztatva.

A gazdasági erőnek ilyen körülmények között való 
megfogyatkozása, a hegyvidéken többek között az erdő
ben hajdan birt hatalmas tőkének megfogyásában jut szem
betűnő kifejezésre.

Nagyarányú, milliókra menő nemzeti vagyon ment 
veszendőbe és van még pusztaiéban az által, hogy a hegy
vidéken hiányzott és hiányzik még ma is a megfelelő 
közutak kifejlett hálózata, valamint hogy ezek kapcsán 
vagy ezek nélkül3) feltáratlan maradt jó részben máig is 
a magyar hegykoszoru erdővidéke.

Ennek igazolására nem kell nagy számadásokat 
tennünk.

A keleti magyar határszélen vannak még esetek, 
hogy éppen a közlekedési eszközök hiánya miatt 50—60

*) L. Mihályfi: „A II. Magyar Országos Technikus Kongresszus Iratai. 
Budapest, 1903.

2) Francziaországban és Poroszországban 1 km. vasútra 10— 14 km. kőut 
esik. Ausztriában 5*6; ellenben nálunk a kerek számban 17000 km. vasúttal 
szemben csak 46000 km. csinált utunk van s igy 1 km. vasútra csak 2*7 km. 
kőut jut.

Acsády Jenő. Közutaink közigazgatási és közgazdasági tekintetben. 
Magyar Mérnök és Épitész Egylet Közlönye 1902. évi III. füzet.

3) Vannak ugyanis esetek, ahol a vasutak közvetlenül szelik az erdő
birtokokat s ahol ekként nem a közutak, de a gazdasági utak hiánya okozza 
az egyedüli nehézséget.
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koronáért kél el1) egy hold fenyő erdő anyaga a tövön; 
mely 300 m3 holdanként! átlagos fatömeg számításával 
köbméterenként 20 fillér2) tiszta hasznot sem eredményez 
a birtokosnak.

Ezzel szemben azt találjuk, hogy a legjobb, de 
ritka körülmények között a hegyvidéken maximális árként 
2000 koronát fizetnek egy hold erdőért. Ilyen esetben 
tehát a holdanként ugyancsak 300 köbméterrel3) vett faanyag 
köbméterjéért átlagosan G— 7 korona egységár érhető eh

Elmondhatjuk, tévedésnek kizárásával, hogy átlago
san 1000 koronát nem ér el Magyarországon egy hold 
fenyőerdő értéke, melyért tehát köbméterenként és átla
gosan 3 koronánál nagyobb töár nem jut a hazai erdő- 
birtokosnak.

Ha ezzel szemben azt találjuk, hogy a hazánkkal 
szomszédos Csehországban, Morvában és Sziléziában az 
export-fáért, tehát olyan anyagért, hazai fatermé
sünkkel ugyanegy külföldi piaczra kerül, 3—4, sőt 5-ször 
akkora tőbeli egységárat érnek el, önként értetődő és vilá
gos az a tétel, melynek beigazolására törekszünk, mert 
aránylag csekély az a vasúti vitelbértöbblet, melyet a 
nagyobb utat megtevő hazai faanyag fizet a cseh vagy 
morva fával szemben.

A legnagyobb és leginkább számottevő részét a különbö
zetnek az erdős vidék feltáratlansága és a megfelelő közutak *)

*) Tudok eseteket, ahol 25—30 koronával kelt el egy hold fenyőerdő 
faállománya.

2) Ha 200 m3 átlagos fatömeget veszünk számításba, úgy 60 korona 
eladási ár mellett is csak 30 fillér esik egy köbméterre.

3) Ahol 2000 koronát fizetnek egy kát. hold erdőért, ott az átlagos 
fa tömeg joggal tehető 300 köbméterre. Ilyen magas ár mellett való értékesí
tésnél tudok esetet, hogy bizonyos legjobb területek maximális fatömege 
520 m3 volt.
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hiánya nyeli el. Másként nem volna oly meglepő az ár- 
különbözet, a mely az említett átlagos tőáreg'vség, a 3 
korona és pl. székesfővárosunkban, vagy akár a vidéki 
városainkban eladott fenyő épületifa és fűrészáru áregy
ségei között található.

Károsul tehát az erdőbirtokos és károsul a hegyvidék 
lakossága, mely az erdőmunkára és anyagszállításra van 
utalva. Elnyeli ez összeget a faanyag kihozásának nehéz
kessége, melynél fogva már a tőtől az utakig az anyagnak 
átlag 15—20%-a elpusztul;1) elnyelik az ennek daczára 
felmerülő nagy költségek és elnyelik a feneketlen rossz 
utak, melyekre az anyagnak a vasutakig, vagy a nyilvános 
forgalmi viziutakig való szállításánál utalva vagyunk.

Ez pedig tetemes, az ország hegyvidékének fatermé
sére számítva, milliókra menő összeg évenkint.

Nem tévedünk azért, ha azt állítjuk, hogy a magyar 
fenyöhaszonfa tőárának jobb közlekedési viszonyok mellett ma
napság átlagosan legalább is a meglevő kétszeresét kellene 
elérnie, hogy valahogy természetes arányba legyen hozható a 
szomszéd nyugati és északnyugati országok ennél is jóval ma
gasabb egységáraival.

De más közgazdasági bajok is jelentkeznek ilyen körül
ményeink folytán.

Az erdőgazdasági utak és a közutak hiánya miatt ki 
lévén zárva a megkívánt mérvű szabad mozgás az erdő- 
gazdaságokban és a kereskedelemben egyaránt, fűrészáru 
kivitelünk elég nagy arányai mellett és bizonyára tarifa- 
politikánk bizonyos hiányai kapcsán bekövetkezett s mind
inkább fokozódó mértékben jelentkezik pl. puhafa fűrész
árunk forgalmát illetőleg az az egészségtelen állapot, hogy *)

*) Tudok eseteket, ahol a döntött faanyagból annak a völgyig való 
kihozatalával 40—50% ment veszendőbe.
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Magyarországba manapság Ausztria több puhafa fűrészárut 
hoz be, mint a mennyit mi Ausztriába kiviszünk. Hihetet
lennek látszó, de számadatokkal igazolható állítás ez.

Amig ugyanis az 1900-ik esztendőben mi Ausztriába 
13,065 vaggon-rakomány puhafa fűrészárut szállítottunk, 
addig ugyan onnan a nevezett esztendőben 15,808 vagyon 
került be hozzánk.

És nem véletlen alakulása ez a két évre vonatkozó 
statisztikai számoknak, hanem azok következetes emel
kedése, mert amig 1891-ben csak 10902 vaggon puha 
fűrészelt áru került be Ausztriából hozzánk, ez a szám 
egy évtized alatt fokozatosan és arányosan emelkedett 
1901-ben 16255 vaggonra.

Ausztria közutainak fejlesztésében tanúsított követ
kezetes munkája, valamint azok a számos milliók, melyeket 
kormánya és a magánbirtokosok a hegyvidéki erdők 
feltárására, gazdasági utainak kiépítésére a legutolsó év
tizedben egyaránt fordítottak, ilyképpen nyilvánulnak 
meg nálunk. És ha e körülmény nem is válik veszélyére 
fakereskedelmünknek, arra, úgy mint erdőgazdálkodásunk 
eredményeire mindenesetre bénitólag fog hatni mindaddig, 
amig mi hazánk, de főleg hegyvidékünk közforgalmi esz
közeit s erdőgazdaságának szállító eszközeit nem fejlesztjük.

Ne hagyjuk figyelmen kívül azt sem, hogy mi kevesebb 
lágy fűrészárut viszünk ki a Németbirodalomba, exportunk 
ezen elsőrendű piaczára, mint a mennyit Ausztriából behozunk. 
Amig ugyanis az 1900. évben Magyarországból a Német
birodalomba irányult fűrészáru kivitelünk 10,226 waggon 
volt 7.415,000 korona értékben, addig az Ausztriából való 
behozatalunk 15,808 waggon volt és 8.230,894 korona 
értéket képviselt.

Ha mi faexportáló nemzet vagyunk és az akarunk
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maradni, a dolgok természetes rendje azt követeli tőlünk, 
hogy küzdjük le első sorban a szomszéd osztrák behozatal 
jó részét. Elégitsük ki hazai szükségletünket legalább 
viszonylagosan a magunkéból. Teremtsünk e tekintetben 
és mihamar egészséges helyzetet. Szűnjék meg a köz
gazdaságilag helyesnek el nem ismerhető állapot, hogy a 
inig mi nagyobb mennyiségű fűrészárut hozunk be Ausztriá
ból, mint a mennyit oda kiviszünk, addig a még rendel
kezésünkre álló ilyen áruval messze külföldön kell piaczot 
keresnünk.

Ilyen helyzetben azokat a vasútvonalakat is, melyek 
újabban a galicziai és bukovinai határon Ausztriát hazánk
kal összekötik, vagy annak összekapcsolására manapság 
épülnek, másirányu fontosságuk daczára hazai fenyőfürész- 
áru kereskedelmünk tekintetében csakis hátrányosaknak 
tekintjük.

Ezek a vonalak ily nézőpontból csak arra valók, 
hogy Ausztria keleti tartományaiból a közforgalmi utak 
és erdőgazdasági szállító eszközök ott legutóbb annyira 
siettetett, nagyarányú fejlesztésex) folytán minél olcsób
ban hozzák be hozzánk a szomszédos osztrák vidéknek 
erdőgazdasági termékeit. Mig ellenben a mi hegyvidékünk 
fatermése nemcsak a beözönlő áru nyomását érzi, hanem 
vele szemben sok esetben a megfelelő erdei szállítóeszkö
zök hiánya és a vasutakig való szállítás nehézségei 
folytán, tehát a tetemes fuvarköltségek miatt piaczot 
veszt s messze vidéken kénytelen vevőt keresni.

Ezen a komoly gazdasági bajon a közös vámterület 
mellett lényegesen csakis hegyvidéki közforgalmi eszközeink,

A) L. „Ausztria erdőgazdasági beruházásai“ ez. értekezésemet Erdészeti 
Lapok 1900. I. füzet.
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nevezetesen közutaink siettetett fejlesztése, a mi érde
keinket elősegítő vasúti tarifapolitika és hegyvidékünk 
erdőgazdaságainak szállító eszközökkel való mielőbbi fel
tárása segíthet.

Találónak és alkalomszerűnek tartom ide iktatni 
Hieronymi m. k. kereskedelemügyi ministernek a II. magyar 
technikus kongresszuson közlekedési eszközeink fejlesz
tésének irányelveiről tartott előadásának ama kitételét, 
hogy „valóban krajczáros gazdálkodás az, hogy a millio
mok ezreit elköltjük a legtökéletesebb közlekedési eszközök 
létesítésére, de nem gondoskodunk arról, hogy teljes hasz
nukat vehessük, hogy megközelíthetők legyenek“.1)

De nem hagyhatjuk e helyütt felemlités nélkül azt 
az anyag- és értékveszteséget sem, mely az adott körül
mények között bekövetkezik azáltal, hogy fenyőerdő
ségeinkben a már erdöápolás és nevelés érdekéből is 
oly nagyfontosságu, de az erdőjövedelem érdekéből sem 
megvetendő gyéritö eljárásokat nem alkalmazhatjuk kielégítő 
mérvben, miután azok terményei a kihozás és a vasutakig 
való szállítás tetemes költségeit jórészt el nem bírják.

Nagy tömegveszteség ez, mely az erdöjövedelem rovására 
mai körülményeink között javarészt az erdőn 'pusztul.

Hogy arányairól fogalmat alkothassunk, elégséges talán 
csak annak felemlitése, hogy Schwappach dr. szerint a 
fanem, a vágás forduló tartama s a kivitel belterjessé
gének mérve szerint a gyéritő eljárások, mint előhaszná- 
latok anyagtermése az erdőállomány összes tömeggyara
podásának 30—40%-át teszi.2)

Az erdőbirtok károsodásán kívül közgazdasági hát
ránya a gyérítések elmaradásának, hogy az általa nyerhető

J) Mihályfi : „A II. Moigyar Országos Technikus Kongresszus Iratai“.
2) Dr. Schwappach : Forstpolitik, Jagd und Fischereipolitik.
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vékonyabb anyag termelésénél és szállításánál felmerülő munkától 
a hegyvidéki nép elesik. Nagyjelentőségű azonban azért is, 
mert a magyar hegykoszoru az ilyen anyagban való bővel- 
kedése daczára nem szolgáltatja megfelelő mennyiségben és 
elfogadható árakon a mezőgazdaságra oly nagy mértékben reá
utalt országnak éppen az ily féle vékonyabb, nagy mennyiségben 
szükségelt terméket.

Manapság, midőn a mezőgazdaság fellendítésére annyit 
áldozunk, amidőn a gyümölcstenyésztést oly széles kör
ben propagáljuk, amidőn szőlőtermelésünk rekonstruálása 
kormányunk odaadó gondoskodásának tárgyát képezi, 
s a midőn a komlótenyészlés terjesztése érdekéből szé
leskörű akcziót indítottunk, éppen nem lehet alárendelt 
jelenség, hogy erdőgazdasági és közforgalmi eszközeink 
hiányossága miatt a babkaróra, szőlőkaróra, gyümölcs és 
komlókaróra alkalmas anyagnak nagy része, melyet a gyérítés 
szolgáltathatna, az erdőn pusztul. Azt minimális jövedelem 
mellett sem bocsáthatja áruba a hegyvidék erdőgazdasága.

De még egyéb tekintetben is fontos az a körülmény, 
hogy a gyéritő eljárások nem érvényesülnek a hegyvidék 
fenyveseiben.

Nem meglepő jelenség-e az, hogy akkor, midőn a 
papírfogyasztás nagy és folyton emelkedő arányai folytán 
pl. Németországban, de a velünk szomszédos Ausztriában 
is, az ott meglévő magas faárak daczára, a papírgyárak 
folyton gyarapodnak, termelésük folyton emelkedik: addig 
nálunk a papírgyárak, az élvezett kedvezmények és a sok 
irányban való támogatás daczára csak a legutóbb is 
gyártmányaiknak, a papírárunak egységárát emelni vol
tak kénytelenek fadrágulás czimén.

Ha ennek a kérdésnek az elemezésébe bocsátkozunk, 
úgy azt találjuk, hogy a külföld a fapapirgyártáshoz a
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gyérítés utján nyert alárendelteid értékű és tűzifánál egyébre 
alig értékesíthető faanyagot használja, s ahhoz aránylag még 
alkalmas áron ju t kifejlett forgalmi eszközei folytán. A mi 
fapapiranyagot őrlő malmaink és cellulose gyáraink pedig 
az épület fára vagy fűrészárura alkalmas legjobb minő
ségű müfát kénytelenek még sok esetben ily czélra feldarabolni 
és felhasználni, mert a gyérítés utján nyert anyagokhoz nem 
jutnak megfelelő áron és mennyiségben.

Ha már most meggondoljuk azt, hogy a fának álta
lános drágulása a mi exportáló hazánkat sem kerülhette 
el s hogy az erdőgazdasági és közutak hiánya miatt ahhoz 
gyárosaink itt benn az országban aránytalanul drágán 
jutnak, a papírárak emelésének egyik reális okát felismer
hetjük.

A fapapiranyágból, mint félgyártmányból, kereskedelmi 
papírárut készítő gyárainkat csak a faanyagnak egész 
Európában észlelhető drágulása és a papíráru külföldi 
versenye érinti. Fapapiranyagot őrlő malmainknak és a 
cellulosét chemiailag előállító telepeinknek, mint félgyárt
mányt termelő gyárainknak azonban még az ily fél- 
gyártmánynak külföldi versenyével is meg kell küzdeniök. 
Számolniok kell e mellett a fa drágulásával és a kész 
árunak ugyancsak a külföld versenye által befolyásolt 
áraival.

Csakis vázolt gazdasági körülményeinkben lelheti 
magyarázatát az a tény, hogy az őrölt fapapiranyagból, 
és főleg celluloseból, mint félgyártmányból a külföld, a 
fában jelentkező hiánya vagy legalább is faárainak sokkal 
magasabb volta daczára oly nagy kínálattal jelentkezik, 
hogy az ilyen árut készítő gyárainkat nehéz körülmények 
közé helyezi versenyével. Holott éppen nekünk, a nyers
anyagban való bövelkedésünk folytán kellene a külföld piaczait,

3'
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a félgyártmányt termelő külföldi gyárakat befolyásolnunk, ha 
már a kész anyag, a kereskedelmi 'papíráru versenyét egyhamar 
nem is küzdhetjük le.

A magyar papíripar viszonyaira világot vet különben 
az a körülmény, hogy Magyarországon ma őrlött fapapir 
anyagban, cellulózéban és papírban összesen 550i> 
kocsirakományt termelnek évi 17 millió korona értékben, 
a miből 2200 kocsirakomány, 63/4 millió koronaértékben 
exportáltatott. Mig Ausztria még az 1902. évben is 4400 
kocsirakományt, 19V4 millió korona értékben hozott be 
hozzánk. Ezekből a számokból kitűnik, hogy ,,mig Ausz
triából csaknem ugyanannyi papír jön be hozzánk, mint 
a mennyit a magyar ipar előállít, viszont az annyira 
nyomott helyzetben levő magyar papíripar termelésének 
több mint 20°''«-át a Keletre és Japánba kénytelen expor
tálni, hogy magának fogyasztóterületet biztosítson“.1)

A mig hegyvidékünk fenyőfaerdőségeiben a haszon
fával kevés kivétellel a most leírt körülmények között és 
a vázolt eredménynyel gazdálkodhatunk, addig pl. a bükk 
haszonfa értékesítésénél könnyen érthető okokból még nehe
zebb jelenségek mutatkoznak. Azért ugyanis, mert ez árunak 
a fenyőfánál kisebb egységárai az anyagkihozás és szállítás 
nehézségeivel felmerülő költségeket nem minden esetben 
viselik el, az ország hegyvidékének nagy részében az érté
kesítés leküzdhetetlen akadályokba ütközik, vagy csak 
fillérekben kifejezhető jövedelmet hoz egységenkint.2)

A tűzifát illetőleg még nehezebb a helyzet.
Valóban lehangoló, hogy akkor, a midőn a lomb-

!) Erdészeti Lapok 1903. évi VI. f. Az uj autonom vámtarifa és a 
papir-ipar.

2) Ez irányban 1. de Pottere : A bükkfatermés erdőgazdasági kezelése 
és értékesitése. Érd. Lapok 1903. évi I. füzet.
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levelüek évi tüzifatermése 12.147,906 tömör köbméter, 
illetve 15.184,882 ürköbméter, 4) a tülevelüeké minimáli
san 2) 6.483,952 tömör és igy 8.10-t,9-i0 ürköbméter 
összesen tehát az ország évi tüzifatermése 23.289,822 
ürköbméter, hogy azért, mert ez anyag nagy része a rossz 
szállítási viszonyok mellett, mint értéktelen, még manap 
is az erdőben m arad,3) vagy a mai gazdasági követel
ményeinknek meg nem felelően s reális értékén jóval 
alárendeltebb czélra hasznaltatik fel4) s csak jóval kisebb 
része szolgál valódi rendeltetésének: hogy akkor az ország 
nemcsak belföldi, de olyan nagy mértékben külföldi kőszenet 
is kénytelen még szobafütésre is használni s hogy ilyet 
égetnek még az erdők közepette fekvő hegyvidéki váro
sokban is.

Hogy milyen nagyarányú nemzeti vagyon jut veszen
dőbe mind ezáltal, és hogy mennyi munkától esik el a 
hegyvidék népe az erdőüzem ezen fogyatékossága miatt, talán 
nem szükség külön ecsetelnünk. De nem szükséges 
egyben, hogy az elősoroltak után tovább taglaljuk azokat 
a körülményeket, melyeket közforgalmi eszközeink hiánya 
s az erdők feltáratlansága teremtett a hegyvidéken!

!) L. „A bükktüzifa tartósságának és kelendőségének kérdéséhez" ez. érte
kezésemet. Érd. Lapok 1902. évi IX—XI. füzet.

2) A statisztikailag kimutatott 21.613,173 m3 évi fenyőfatermésünk 30%-át 
tűzifába számítva =  6.483,952 tömör köbméter. Itt meg kell jegyeznem, hogy 
úgy a tűlevelű, mint a lumblevelü tüzifatermés mennyiségét illetőleg nemcsak 
a hegyvidék, de az egész ország fatermését vettem számításba.

3) Vannak nagy terjedelmű bükköseink, melyek egyáltalán értéktelenek ; 
vannak helyek (pl. Máramarosban és Zemplén vármegye északi részén), ahol a 
bükk müfát butorlécz-gyáraknak termelik ki, mig a fatermésnek többi, mintegy 
70°/o-a, mely tűzifát szolgáltatna, az erdőn marad mint értékesithetlen. L. de 
Pottere „A bükkfatermés erdőgazdasági kezelése és értékesítése“. Érd. Lapok: 
1903. évi I. füzet.

4) Sok helyütt a legjobb hasábfát szeniteni kénytelenek jobb értékesí
tés híján.
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Ha ilyen helyzetet találunk, nem is kételkedhetünk 
abban, hogy kormányunk, mint az államhatalom végre
hajtója, az ország anyagi erejéhez képest ne terjessze ki 
gondoskodását a jelzett hiányok pótlására, a vázolt bajok 
olyan orvoslására, a mint azt a II. magyar országos tech
nikus kongresszus ide vonatkozó határozata is javasolja. 
Annál kevésbé kételkedhetünk, mert a közúti háló
zat kibővítésének terve az ország kormányelnökének csak 
legutóbb elhangzott programmjában is helyet talált, és 
mert az ország jelenlegi kereskedelmi ministere ez esz
mének egyik leglelkesebb hive már hosszú évek óta!

És nem hisszük, hogy a társadalom és egyebek között 
erdőbirtokosaink ne kívánnának részt venni a most körül
irt helyzet javításában akkor, a midőn ilyen fontos nem
zeti czélok istápolása mellett és a környék gazdasági 
helyzetének előmozdítása kapcsán a magánérdekek is az 
eddiginél nagyobb mértékben találhatnak kielégítésre.

Az államn.ik a közutak fejlesztésében általában kívá
natos munkássága mellett azonban a kir. kincstárra, mint 
a hegyvidék legnagyobb erdőbirtokosára az a fontos szerep 
vár, hogy az erdőtulajdonosoknak jő példát nyújtson.x) 
Nem is vonjuk kétségbe, hogy az ország földmivelésének 
ministere, tevékeny munkásságát ne terjessze ki e nagy- 
fontosságú kérdés problémáinak megoldására. Nem kélel-

!) A külföldnek ide vonatkozó példáin kívül ugyanis utalhatunk e tekin
tetben Hieronymi mk. kereskedelemügyi ministernek a következő nagyfontos- 
ságii kijelentésére: „Nálunk a vasutak az állam kezeiben vannak, az állam nagy 
vasiparos, a legnagyobb erdőbirtokos és ezzel a legnagyobb fatermelő, banya
üzletei vannak . . . stb. Ilyen állami mindenhatóságnak megvannak a követ
kezményei és kötelességei. Ahol a gazdasági életnek oly nagy mezejét vonja 
be az állam a maga tevékenysége és intézkedési körébe, ott az államnak sok 
olyan téren is kezdeményezőnek kell lennie, amely téren másutt a szabad és 
öntevékenységre utalt társadalom működik“. Mihályi! : „A II. Magyar Országos 
Technikus Kongresszus Iratai“.
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kedünk, hogy még alkalmas időben ne találjon módot e 
nagyszabású, de annyira kívánatos és mindenek fölött 
produktív gazdasági befektetések pénzügyi kérdéseinek meg
oldására. Olyan beruházásokéra, melyek az erdöbirtok gaz
dasági jövedelmében rövid időn belül és busásan megtérülnek 
s a melyek egyik biztosítékát képezhetik a kincstári *
tokok vidéke gazdasági átalakulásának és fellendülésének. 
Oly munkálatokhoz, a mélyek sikerei buzdításul szolgálhat

nának birtokosainknak, a magyar hegykoszorun kívánatos és 
minden esetre jövedelmező gazdasági tevékenységhez.

Az idő erre bekövetkezett. A hegyvidéken jelentkező 
súlyos közgazdasági bajok ezt égetően sürgetik. Más nem
zetek sikerdus példái erre világos útmutatással szolgálnak.x) 
A befektetések produktivitása, biztos jövedelmezősége meg 
éppenséggel ajánlja azok foganatosítását.

Nagy összegről van sző! Milliókat igénylő beruhá
zásokról. Évekre terjedő, de biztos sikerű munkáról. Arról 
van szó, hogy a közforgalmi vasutak által közvetlenül átszelt 
erdők állandó jellegű szállító eszközökkel féltárassanak és arról, 
hogy ott, ahol közutak közvetítik az erdők fatermésének forgalmát 
a vasutakkal, vagy a nyilvános viziutakkal, ott e közutak 
műszaki kiépítése az érdekéitek bevonásával, ahol kell az állam 
segítsége mellett, de minden esetre az erdőbirtokos arányos 
anyagi és hathatós erkölcsi támogatásával mielőbb és sürgősen 
dűlőre hozassák.

Az erdőgazdaság van ugyanis hivatva arra, hogy 
már az erdőben rejlő nagy nemzeti vagyon konzervatív, 
de megfelelő érvényesítése, az évszázados fatermés kellő 
arányú értékesítése érdekéből is oly akczióba lépjen, mely

!) Lásd e tekintetben még „A külföld erdőgazdasági beruházásai“ (Érd. 
Lapok 1901. XII. f.) és „Ausztria erdőgazdasági beruházásai“ (Erdészeti Lapok 
1902. I. f.) ez. értekezéseimet.
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a mellett, hogy az erdő jövedelmének emelkedésével rövid 
1— 2 évtized alatt busásan megtérül, s ekként a magán 
gazdasági érdekeket teljesen és maradandóan kielégíteni 
képes, egyben a vidék közgazdasági fellendülésének, a 
lakosság tartós jólétének is megvesse alapját.

Ha ugyanis arra törekszünk, hogy a szállító eszközök 
kiépítését lehetőleg a helyi munkások végezzék, és ha úgy 
hajtjuk végre a munkát, hogy a keresményt ne a vállal
kozók kapzsisága nyelje el, úgy már maguk a beruházási 
munkálatok olymérvü keresethez juttatják a hegyvidéki 
népet, mely gátat fog vetni a mindig nagyobb arányokban 
megnyilatkozó abbeli elhatározásának, hogy vándorbothoz 
nyúlva uj hazát induljon keresni túl a tengeren. Anyagi 
erőhöz fogják juttatni, munkára fogják tanítani azt a népet, 
mely ma az aránylag élettelen hegyvidék hosszú évtizedek 
óta alig változott, silány és bizonytalan keresetet nyújtó 
munkáját oly unott egykedvűséggel végzi.

Megváltozik és átalakul pedig a helyzet akkor, ha 
megnyílik majd, ha feltárva lesz, és minden részén hozzá 
férhetővé válik az erdő. Ha babkarótól a komlópóznáig, 
a tűzifától a cellulose fáig a mü- és haszonfával együtt 
az erdő mindenféle anyagtermése értékesíthető lesz.

Az erdei munkának és anyagszállításnak nagyszabású 
tere nyílik majd meg akkor a hegyvidéken. A mostaninál 
aránytalanul nagyobb, sok irányú és e mellett már állandó 
keresetforrás lesz az erdőüzemnél biztosítható a lakos
ságnak. Lehetővé válik mindez akkor, az erdőgazdaság 
ez alapvető munkájában és a nélkül, hogy a magán gazda
sági érdekeket megsértené, nem hagyja figyelmen kívül, sőt 
kellőleg istápolja, gondos figyelmében részesíti majd a közgazda- 
sági tekinteteket. Ha már az alkalmazandó gazdasági szállító 
eszközök megválasztásánál nem mellőzi a környékbeli nép
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érdekeit. Ha nem épit pl. erdei vasutat ott, ahol kocsiutak 
is létesíthetők volnának1), s ahol már megvan vagy a 
szükséglet szerint szaporítható a fuvarerő oly mértékben, 
hogy az erdőgazdaság forgalmát lebonyolítani képes legyen.

Aki ismeri a magyar hegykoszoru gazdasági viszonyait, 
az tudja is kellőleg méltányolni ennek a legutóbbi felté
telnek fontosságát. Mert éppen a mi hegyvidékünk szegény 
lakosságának érdekeire, ha nem is mindig, de sok esetben 
fölötte fontos körülmény, hogy a feltárt erdők belterjes 
gazdaságában a mindinkább emelkedő anyagszállítás állandó 
és biztos keresetét képezze a lakosságnak.

A hegyvidék közgazdasági átalakulásának, a lakosság 
anyagi jólétének egyik olyan elsőrendű kelléke ez, melyet 
a kereset gyarapodásával megnyíló közvetlen hatásában, 
valamint a mezőgazdaságra közvetve kiható következmé
nyeiben eleve körvonalazni alig lehet.

Legalább a vázlatos bizonyítás érdekéből itt ismétel
ten csak arra utalok, hogy a fuvarerő meggyarapodása 
már magában is nagy közgazdasági előnyöket jelent. 
Amint arra más értekezésemben 2) is reámutattam, hang
súlyozni kívánom itt is, hogy a nép, mely manapság a 
végletekig menő legeltetéssel kapcsolatos állattenyésztés
ből várja jövedelmét, a közutak és gazdasági utak kiépül
tével, az arányaiban fokozódó és az évnek nagy részére 
kiterjedő anyagszállításhoz már lovat vagy más tehervonó 
állatot szerez. E mellett mindinkább az islállózáshoz hajlik, 
mert emelkedő takarmányszükséglete a mezőgazdasági

!) Lásd Ut-e vagy vasút ez. értekezésemet „Erdészeti Lapok“ 1902. évi 
Yl. füzet.

2) L. „A hegyvidéki erdőgazdaság szerepe a nemzet háztartásában.“ (Erő. 
Lapok 1901. évi YL. f.) és „Nemzeti akczió és erdőgazdaság“ (Érd. LapoK. 
1902. évi IV. f) ez. értekezéseimet.
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földek trágyázását, javítását teszi kívánatossá. Azok bel- 
terjesebb megművelésére törekszik, mert a teher vonó állatok 
megszaporodásával már erre is képes. De mód nyilik 
ekként arra is, hogy a gazdaság fejlődésével a már gon
dozott és kultivált hegyvidéki legelő területek is kielégítsék 
az okszerűen űzött marhatenyésztés szükségletét.

És a mig manapság az erdei termésnek a feneketlen, 
rossz utakon való szállításához a legsilányabb állati anyagot 
szerzi be a nép, mert ez egy szállítási idény alatt, pár 
hónap múltán úgyis teljesen tönkremegy, addig az utak 
állandó jelleggel és műszaki értelemben vett kiépülté
vel, már megváltozott érdekei is arra ösztökélik a gazdát, 
hogy erőteljesebb, teherbíró olyan anyagot szerezzen vagy 
neveljen, mely annak túlságos igénybevétele nélkül több 
terhet szállíthat a jó utakon; s e mellett állandó tartásra 
és használatra is érdemes.

Igazolhatják már e vázlatosan ismertetett körülmények 
is, hogy milyen fontos tényező a hegyvidék közgazdasági 
érdekeire a gazdasági szállító eszközök helyes megválasz
tása és tervszerű kiépítése.

Ezzel válik lehetővé, hogy amint fokozatos összefüggésbe 
jönnek a gazdasági utak a közforgalmi eszközökkel, egyúttal 
áttér az erdőgazdaság a fatermés házilagos előkészítésére s 
annak kész állapotban való értékesítésére.

Hogy milyen nagyhatású és kívánatos a magyar hegy
vidékre az erdőgazdaság e rendszerváltozása, az előzők 
után talán fölösleges is ecsetelnünk. Hangsúlyozni kíván
juk azonban, hogy ez irányban is csak az olyan fokozatos 
és tervszerű átalakulás lehet czélirányos és úgy a köz, mint 
a magángazdasági érdekeket kielégítő, mely előfeltételül a 
közutak és a gazdasági szállító eszközök kiépítését tekinti.

Már az a körülmény, hogy a házilagos gazdálkodás révén
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:i nép a mindig belterjesebbé váló erdőgazdaságban állandó 
keresetet talál s hogy az erdőbirtokos, mint közvetlen kenyér
adó a nép szocziális érdekeire hathatósabban érvényesítheti 
befolyását, magában olyan tényező, melyet az erdős vidék 
többnyire vagyontalan lakossága érdekéből kicsinylenünk 
nem lehet. Nem lehet pedig különösen a nemzetiségek lakta 
magyar hegyvidéken, hol ekként a néppel való közvetlen 
érintkezés, szoros összeköttetés és főleg a kenyéradó szerep 
folytán az erdőbirtokosok és az erdőgazdaság intézői a magyar 
állameszme iránti hűség propagálásának és biztosításának első
rendű letéteményeseivé lesznek.

Az erdőgazdaság átalakulása azonban más irány
ban is nagy szolgálatára válik majd a hegyvidék érde
keinek.

Az a körülmény, hogy a fa vállalatok monopóliumá
nak megszüntetésével az erdőgazdaság kész állapotban áruba 
bocsájtott termékeit bárki, bármikor, bármely mennyi
ségben megszerezheti, a manapság visszafejlődő házi fa
iparra is fellendítő hatással lesz.1) Az e czélra szükséges 
megfelelő faanyagok megszerzése, mely manapság a nem 
egyszer leküzdhetetlen akadályok miatt hátráltatója a házi 
faipar fejlődésének, ekkor nem ütközik már nehézségbe.

A gyáripari érdekeknek, mint a fakereslet emelkedését 
előidéző másik igen lényeges tényezőnek érvényesülésére is 
megnyílik ekként a tér. Az élénkülő fakereskedelem és a 
magánipari vállalkozás biztos számitási alapot talál a kész 
állapotban bármikor és bárki részéről megszerezhető fa
anyagokban, melyek az év minden szakában használható 
szállító eszközökön olcsón és biztosan szállíthatók a gyár
telepekhez.

Gaul Károly Hazánk házi faipara. 1902. Érd. Lapok 1902. III. és IV. f.
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A megváltozott helyzetből folyólag az ipari vállalko
zás előnyére lesz az is, hogy magyar hegyvidéken eddig 
felhasználatlan vizierök érvényesítését ekkor már misem aka
dályozza.

Pedig fontos tényező ilyen tekintetekben a hegyvidék 
viziereje. Gondoljuk meg, hogy Magyarország hegyi vizei 
két millió lóerőt képviselnek. Bennök legalább is kétszáz
ötven millió korona értékű vizierö kínálkozik könnyű 
átalakításra és kihasználásra.1,)

A gazdasági fellendülésnek az iparfejlesztéshez kívá
natos e másik fontos feltétele tehát kinálkozóan lép majd 
előtérbe a fát feldolgozó vagy akár másféle iparra szánt 
telepek tervezésénél, mert a vizierök akadálytalan hozzá
férhetősége, könnyed kihasználása, úgymint az ipartele
peknek a világforgalommal való olcsó összeköttetése ak
kor már biztosítva lesz. Ebben a tekintetben az ipari 
érdekek érvényesülését illetőleg az erdőgazdaság a hegy
vidéken alapvető és kezdeményező szerepre van hivatva.

Kezünkben van tehát a hegyvidék gazdasági átala
kulásának, anyagi felvirágoztatásának egyik legfontosabb 
kulcsa; eszközéül a magyar hegykoszoru erdőségei kínál
koznak olyan értelemben és olyan szerepben, amint azt 
ezúttal vázolni igyekeztem.

Példákkal szolgál más nemzetek, a müveit nyugat 
gazdasági fejlődésének történelme, az anyagi sikert pedig 
a külföld példáin kívül igazolhatják már azok a jövedel-

*) Darányi Ignácz dr. volt földmivelésügyi miniszter megbízta minisztériumá
nak vízrajzi osztályát, hogy a hegyi vizek erejét puhatolja ki, és az adatokat tegye 
közzé. E munkálatok 1897-ben indullak meg s 1902-ben nyertek befejezést. 
Eredményük a fenn közölt adat. Itt a részletekből példaként felemlítjük, 
hogy a Vág folyónak hegyvidéki részében mintegy 230,000 lóerő van. A 
felső Tisza 158 ezer, a Garam 140, a Maros 130, a Sebes-patak 107, a Poprád 
90 ezer lóerőt képvisel.
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mezőségi számítások is, a melyek a magyar hazában és 
főleg annak hegyvidékén az erdőbirtokba való észszerű 
befektetések biztos eredményeivel kecsegtetnek.

Reméljük is azért, hogy ha az első nagyszabású, 
de jó sikerű példaadás meglesz, nem marad el annak 
követése és nem marad el a magyar hegyvidéknek az a 
gazdasági fellendülése sem, a milyent á főbb vonásaiban 
most vázolt gazdasági akcziótól joggal elvárhatunk.
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